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SSSS 
ondajele de opinie arată că 
dintre toate instituțiile mai 

sunt totuși două credibile, armata și 
biserica, botezate: „stîlpii societății”.  

Adevărul e însă altul, căci opiniile 
se întemeiază pe o imagine mai 
veche a armatei, de disciplină, spirit 
de sacrificiu și demnitate și pe 
mesajul tradițional al bisericii de 
cumpătare, cinste și dăruire.   

Realitatea ne arată însă că 
putregaiul lăcomiei și îmbogățirii 
prin orice mijloace, a pus stăpînire 
și pe aceste instituții.  

D e  c u r î n d  u n u l  d i n t r e 
multimilionarii țării, înverșunat 
apostol al dreptei de tip naționalist-
creștin, cu gesturi filantropice 
spectaculoase, în special către 
biserică, a fost condamnat alături 
de importanți generali ai armatei, 
pentru tranzacții imobiliare ilegale.  

Despre generalii condamnați 
Armata nu avea ce să mai zică, dar 
Biserica a sărit în apărarea  
bogătașului, iar implicarea directă, 
sau indirectă a celor două instituții, 
într-o afacere ilegală, ne arată că 
ceva e putred acolo.  

Începînd din anii 90 armata a fost 
decimată prin reducerea fondurilor 
și a efectivelor, distrugeri de 
armament și echipamente sau chiar 
furturi.  

Într-un final,  la îndemnul 
străinătăți i ,  mi l i tar i i -cetățeni, 
motivați și de spiritul patriotic și 
demnitatea națională, au fost 
înlocuiți cu militarii-plătiți, motivați 
doar de cîștigul în bani.  

Ba mai mult guvernanții noștri, 
pentru interesele lor politicianiste, 
au pus în joc imaginea armatei și 
viața militarilor români, folosindu-i în 
afara granițelor țării, în războaiele 
murdare purtate de  S. U. A.  în Irak 
și Afganistan, unde soldații 
americani comit crime de război, 
măcelărind femei, bătrîni și copii 
pentru a putea fi jefuite resursele 
naturale ale acelor popoare.   

Și la această tragedie, ce a 
c up r i ns  a rm a ta ,  adăug înd 
matrapazlîcurile unor oficiali militari, 
ne întrebăm ce a mai rămas din  

„ stîlpii societății ” ?! 
Poate celălalt „stîlp”: Biserica.  
Aici însă goana după „fericirile” 

lumești, cumpărate cu bani, este și 
mai vizibilă și nu vorbim doar de 
biserica majoritară, biserica 

ortodoxă, ci de toate cultele.  Țara e 
răvășită de „cruciadele” revendicărilor 
imobiliare, în care fețele bisericești, cot la 
cot cu dubioșii samsari imobiliari s-au 
năpustit nu doar pe școli, spitale, grădinițe 
sau alte clădiri, dar au pus mîna și pe 
pămînturi, munți, ape și păduri, pe care le 
aveau, sau pe care nu le aveau, la 
declanșarea naționalizărilor, după al doilea 
război mondial.  

Lăcașele de cult gem de credincioase și 
credincioși farisei, care toată săptămîna 
adună bani buni din excrocherii și 
prostituție, iar duminica fac mătănii teatrale 
în biserici și donații generoase, pentru a-și 
răscumpăra păcatele  mereu repetate.  

 Și la așa credincioși, ce în loc să se 
jertfească pentru semeni sunt gata să 
sacrifice pe oricine și orice principii pentru 
huzurul lor, s-au potrivit și fețele bisericești, 
ce în loc să slujească biserica și să ajute 
credincioșii, se slujesc de biserică pentru a 
se îmbuiba pe spinarea credincioșilor.  

Preoția e o afacere, nu mai e o chemare,  
iar cele 10 porunci au fost schimbate de mai 
marii bisericii cu una singură: faceți bani ! 

Cununa de spini a lui Isus răstignit e 
înlocuită cu coroanele aurite ale înalților 
prelați bine ghiftuiți.  

Între credincioșii sinceri și cinstiți, dar 
săraci, și cei prefăcuți și păcătoși, dar 

bogați, slujitorii bisericii îi aleg pe cei din 
urmă, căci faptele primilor pavează drumul 
pentru lumea cealaltă dar donațiile celorlalți 
îngroașă conturile pentru lumea aceasta.  

Și iată cum, dacă e vorba de donații 
generoase, rugăciunile nu sunt pentru 
îndreptarea păcătoșilor, ci pentru grațierea 
deținuților.  

Aceasta e „trăinicia” celor doi „stîlpi ai 
societății” și nici nu poate fi altfel, cînd 
ansamblul societății, începînd de la vîrf, 
este dominat de putregaiuri.   

Și ce putere mai are învățătura din școli, 
cînd „ lecțiile vieții ” sunt de acest fel ?! 

Și totuși școala nu-și poate abandona 
misiunea, iar oamenii cinstiți nu-și pot 
pierde nădejdea ! 

Mai sunt încă militari ce vibrează la 
unduirea drapelului și care nu au uitat ce 
înseamnă datorie sau onoare.  

Mai sunt clerici încă, ce împart puținul pe 
care-l au cu cei în nevoie și își așează viața 
nu după strîmbele rînduieli ale lumii, ci după 
ideile revoluției creștine de acum două 
milenii.  Răul nu stăpînește chiar totul.   

Putem schimba lumea, iar schimbarea 
este în noi și începe cu noi.  N-avem dreptul 
la indiferență.  

Avem datoria la atitudine și acțiune ! 
Silviu Șomîcu 
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Ce înseamnă “open-minded”?  
Am auzit de multe ori “Nu ești 

deloc open-minded, ești tare 
strâns la minte”.  “Open-minded” 
înseamnă să fii receptiv la orice 
tâmpenie care apare.  Spre 
exemplu, guvernanŃii noștri sunt 
foarte open-minded.  Nu prea le 
pasă de nimic, sunt receptivi la 
lucruri noi, gen sugestiile F. M. I. , 
vorbesc cu oricine, orice e bun 
daca le dă si lor un colŃ de pâine.  
O expresie similară este “thinking 
outside the box”.  

Ce presupun aceste expresii 
“ o p e n -
minded” și 
“ t h i n k i n g 
outside the 
box”? De 
fiecare dată 
cand apare un 
curent nou ce 
instigă la ceva, 
la orice, omul 
trebuie sa fie 
receptiv, să 
a n a l i z e z e 
situaŃia, să 
treacă acel lucru prin filtrul său de 
gândire și apoi să ia o decizie, să 
adopte o poziŃie faŃă de el, să-l 
urmeze, să-i fie indiferent sau să 
stea chiar in opoziŃie.  „Open-
minded” înseamnă sa renunŃi la 
filtrul acesta, să fii ca o legumă, și 
să accepŃi orice modă, orice 
muzică și, prin extensie, orice idee 
sau decizie politică ori economică 
etc.  

Cine poate fi controlat mai 
bine ? Un individ care adoptă tot 
ce-i nou sau unul care își pune 
întrebări? Normal că prima 
categorie, care e doar un 
receptor.  

Încă este posibil să spui „NU!”.   
Să refuzi mersul în turmă.  Să 

spui: “eu nu sunt ca voi, eu sunt 

O educaţie pentru viitor  

inteligent, eu decid pentru mine, 
eu nu vreau să fiu încă o oaie din 
turmă”.  Toată lumea face lucruri 
pentru a impresiona, dar 
adevăraŃii oameni deștepŃi sunt 
cei care vor să arate lumii ceea ce 
sunt cu adevărat, nu ce vrea 
lumea să audă.  

Tinerii trebuie în primul rând să 
gândească singuri, să aibă păreri, 
să spună „DA” și „NU”, să ia viaŃa 
în piept, să-și ceară drepturile.  Să 
nu rătăcească cu creierul plin de 
etnobotanice, uitându-se la 
„Happy Hour”, „Acces Direct” și 

alte emisiuni 
care îŃi spun 
cum să te 
îmbraci, ce să 
cumperi, ce să 
accepŃi, ce să 
refuzi, ce să 
mănânci și, cel 
mai rău, ce 
„personalităŃi” 
să ai ca model 
de urmat.  
Pen t ru  ce 
s u n t e m 

invadaŃi de mesaje ce ne îndeamnă 
să acceptăm orice? Pentru că se 
tem de tineri.  Nu îi vor deștepŃi.  
Oamenii care gândesc au puterea 
să spună „NU” nedreptăŃilor, au 
puterea să nu voteze cu x sau y 
doar pentru că oferă pâine si circ.  
Aceștia au mintea luminată, ceea 
ce înseamnă minte deschizătoare 
de drumuri, nu „open minded”.  

Tinerii trebuie să-și arate 
puterea și să dovedească fără 
putinŃă de tăgadă că nu vor 
accepta să devină o masă amorfă 
căreia i se aruncă frimituri în an 
electoral.  Deviza lor ar trebui să 
fie „Gândesc, vreau să schimb 
ceva și vreau să fac ceva cu viaŃa 
mea!”.  

Ramona Enache 

Ministerul Educației Naționale a 
lansat proiectul privind structura 
anului școlar 2013-2014.   

Una dintre noutățile pe care ordi-
nul o propune este împărțirea, în 
mod aproximativ egal, a celor două 
semestre, astfel încât să se poată 
realiza un echilbru între timpul alo-
cat studiului și acela alocat asimi-
lării învățării și perioadei de odihnă.   

Un alt element de noutate îl 
reprezintă decizia MEN de a acorda 
elevilor încă o zi liberă pentru pe-
rioada sărbătorilor pascale, respec-
tiv ziua de marți, 22 aprilie 2014.  

Cursurile pentru anul școlar 2013-
2014 vor debuta la 16 septembrie și 
se vor încheia la data de 20 iunie.   

Prima vacanță din semestru va 
avea loc în perioada 2 - 10 
noiembrie 2013, doar pentru elevii 
din învăţământul primar şi pentru 
copiii din grupele din învăţământul 
preşcolar.  Între 21 decembrie 2013 
și 5 ianuarie 2014, toți elevii din 
învățământul preuniversitar vor 
beneficia de vacanța de iarnă.   

Cursurile celui de-al doilea se-
mestru se vor relua în data de 6 
ianuarie și se vor încheia pe 31 
ianuarie.  După vacanța interse-
mestrială, 1 februarie - 9 februarie, 
elevii vor reveni la cursuri pentru al 
doilea semestru, pe 10 februarie.   

La 11 aprilie, debutează vacanța 
de primăvară, iar elevii vor reveni la 
școală pe 23 aprilie.  Vineri, 20 
iunie, se încheie cursurile pentru 
anul școlar 2013-2014.  Elevii se 
vor reîntoarce la școală, după 
vacanța de vară, la 15 septembrie 
2014.    

Anul şcolar 2013-2014 are 36 de 
săptămâni de cursuri, însumând 
176 de zile lucrătoare.  

Excepție de la această prevedere 
fac  c lase le  t e rm ina le  d in 
învățământul liceal, care vor par-
curge doar 33 de săptămâni, și 
clasa a VIII-a, cu 35 de săptămâni.  

 
George Constantin 

Proiectul  
privind structura  

anului școlar  
2013-2014  



materialele în cauză au fost folosite sau 
nu.   

Ca pocedură, candidatul extrage un 
bilet și primește hârtie ștampilată pentru 
ciornă.  Pentru elaborarea răspunsurilor, 
fiecărui candidat i se acordă câte 15 min-
ute pentru pregătirea răspunsurilor, 
iar pentru susŃinerea acestora în faŃa co-
misiei, câte 10 - 15 minute.  

Rezultatul obŃinut de fiecare can-
didat la proba de evaluare a compe-
tenŃelor lingvistice de comunicare 
orală în limba română, respectiv în 

limba maternă 
nu se exprimă 
prin note sau 
prin calificativ 
admis/respins, 
ci prin sta-
bilirea nivelu-
lui de compe-
tenŃă core-
s p u n z ă t o r 
grilei aprobate 
la nivel na-
Ńional.  
 Nivelul de com-

petenŃă lingvistică de comunicare orală în 
limba română, respectiv în limba maternă 
se stabilește de comun acord de către cei 
doi profesori examinatori, în conformi-
tate cu descriptorii din programele de 
bacalaureat și cu grila cuprinsă în proce-
durile elaborate și transmise de CNEE.   

Suplimentul descriptiv al certificatului de 
competenŃă conŃine descrierea compe-
tenŃelor lingvistice de comunicare orală în 
limba română, respectiv în limba maternă 
ale candidatului și se va completa în con-
formitate cu nivelul acordat candidatului.  

Un elev care nu se prezintă la 
probele orale poate participa la 
probele scrise, însă nu poate pro-
mova examenul de bacalaureat ! 

Presa are acces în unităŃile de în-
văŃământ liceal care organizează 
probe de evaluare a competenŃelor 
lingvistice și digitale sau în centrele 
de examen numai cu avizul președ-
intelui comisiei și însoŃită de un 
membru al comisiei, exclusiv înainte 
de începerea sau după încheierea 
probelor.  M.E.N. a mai anunțat că 
pentru realizarea materialelor 
specifice (înregistrări/fotografii/
preluări de imagini) este necesar 
acceptul persoanelor care apar în 
materialele respective.  

Andrei Bucurescu 
 

Prima sesiune a examenului na-
Ńional de bacalaureat 2013 începe 
luni, 10 iunie, cu evaluarea compe-
tenŃelor lingvistice de comunicare 
orală în limba și literatura română 
(proba A).  Proba se va desfășura în 
intervalul 10 - 12 iunie și va fi ur-
mată de evaluarea competenŃelor 
lingvistice de comunicare orală în 
limba maternă (proba B) - croată, 
maghiară, germană, sârbă, slovacă, 
turcă și ucraineană -, programată 
între 12 și 14 iunie 2013.  Pentru 
s u s Ń i n e r e a 
e x a m e n u l u i 
naŃional de 
bacalaureat în 
sesiunea iunie 
- iulie 2013 s-
au înscris 187. 
898 elevi, 
repartizaŃi în 
585 de centre 
de examen.  

S u b i e c t e l e 
pentru probele 
de evaluare a 
competenŃelor lingvistice de comunicare 
orală în limba română, respectiv în limba 
maternă, au fost elaborate de către Cen-
trul NaŃional de Evaluare și Examinare 
(CNEE).  Subiectele cuprind texte liter-
are și non-literare, funcŃionale și non-
funcŃionale, precum și itemi corespunză-
tori descriptorilor de competenŃe din 
programele pentru bacalaureat.  Subiec-
tele au un grad de complexitate care să 
permită tratarea lor integrală în maxi-
mum 10-15 minute.  

Atât la proba de evaluare a competen-
Ńelor lingvistice de comunicare orală în 
limba română/ limba maternă, cât și la 
proba orală de evaluare a competenŃei 
lingvistice într-o limbă de circulaŃie inter-
naŃională studiată în liceu, candidaŃii intră 
în sala de examen în ordinea afișată, re-
spectându-se criteriul alfabetic și ora 
prevăzută pentru fiecare grupă.  Este 
strict interzis accesul candidaŃilor cu 
orice tip de lucrări: manuale, dicŃionare, 
notiŃe, însemnări etc. , care ar putea fi 
utilizate pentru rezolvarea subiectelor, 
precum și cu telefoane mobile sau cu 
orice mijloc electronic de calcul/
comunicare.  

 Nerespectarea dispoziŃiilor referitoare 
la introducerea de materiale interzise în 
sala de examen duce la eliminarea din 
examen a candidatului de către președin-
tele comisiei de examen, indiferent dacă 
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Realităţi şi perspective 

 Înscrieri 
 în  

clasa 
pregătitoare  

Ministerul Educației Naționale a 
centralizat până vineri, 17 mai, 
ora 12. 00, 8. 763 de cereri de 
înscriere în clasa pregătitoare.  
Dintre acestea, 6. 699 reprezintă 
ce-reri pentru copiii care îm-
plinesc 6 ani până la 1 sep-
tembrie 2013, iar alte 2. 064 pen-
tru aceia care împlinesc 6 ani 
după 1 septembrie 2013.  În 
aplicația de înscriere online au 
fost introduse, până în prezent, 
111 de cereri.  Dintre acestea, 70 
au fost validate la secretariatele 
unităților de învățământ.  

A doua etapă de înscriere în 
clasa pregătitoare este destinată 
copiilor care fie nu au fost înscrişi 
în prima etapă, fie nu au putut fi 
repartizaţi pe locurile pentru care 
au optat părinţii.   

Opţiunile pot fi făcute numai 
pentru acele unităţi de învăţă-
mânt unde mai există locuri dis-
ponibile, conform datelor furni-
zate de inspectoratele şcolare 
judeţene/al municipiului Bucu-
reşti, se arată în comunicatul 
M.E.N.  

Ana Grozavu  

BACALAUREAT 2013  

Situaţia din ultimii 9 ani privind numărul ele-
vilor înscrişi la examenul de bacalaureat, 



Ungureanu, pregătită 
de doamna profesor 
Cristina Popescu, a 
plasat România pe 
locul II în clasamentul 
pe naŃiuni.  

Din delegaŃia României 
au mai făcut parte Anca 

Rujan, elevă în clasa a XII-
a la Colegiul NaŃional 
„Gheorghe Vrânceanu" 
din Bacău (profesor 
coordonator Florentina 
Neculau) și doamna 
G h e o r g h i Ń a  C u c u , 
profesor la Colegiul 
NaŃional „I.  C.  Brătianu" 
din Pitești.  

La ediŃia din acest an au 
participat elevi de liceu 
din Italia și din alte 5 Ńări 
europene, provenind de 
regulă din licee clasice, 
unde limba latină se 
s t u d i a z ă  i n t e n s i v .  
C e r t a m e n 
Horatianum, competiŃie 

pagina 4 Anul II, Nr II 

internaŃională dedicată 
c u n o a ș t e r i i  o p e r e i 
poetului latin HoraŃiu, 
născut la Venosa, este una 
d i n t r e  c e l e  m a i 
prestigioase competiŃii 
umaniste din învăŃământul 
preuniversitar european, 

la care participă 
anual concurenŃi 
din peste 130 de 
licee din Ńări cu 
t r a d i Ń i e  î n 
î n v ă Ń ă m â n t u l 
clasic.  
În cadrul  
festivităŃii de 
p r e m i e r e , 
d e l e g a Ń i a 
României a fost 
felicitată în mod 
special de către 
p r e ș e d i n t e l e 
juriului, prof.  
univ.  dr.  Paolo 
F e d e l i  d e 
Accademia dei 

L i n c e i  ș i 
profesor la 
Departamentul 
d e  S t u d i i 

C l a s i c e   d e  l a 
Universitatea din Bari, 
pentru rezultatele de 
excepŃie înregistrate an 
de an la concursurile 
internaŃionale de limba și 
l iteratură latină, în 
condiŃiile în care studiul 
acestei discipline la liceu 
presupune o singură oră 
pe săptămână și numai la 
nivel de curriculum 
diferenŃiat. 

Mihai Răducu   

Miercuri, 15 mai, 2500 de 
elevi din 136 de unităţi de 
învăţământ, atât din mediul 
rural, cât şi din mediul 
urban, au participat la 
Evaluarea naţională pentru 
clasa a IV-a.  În acest an 
şcolar, evaluarea s-a realizat 
sub forma unei pilotări.  

Elevilor li s-au testat 
competenţele de înţelegere a 
t e x t u l u i  s c r i s  ş i 
competenţele la matematică.  
Fiecare dintre participanţi a 
primit o broşură de test, care 
conţinea două secvenţe de 
evaluare: una pentru limba 
română/limba maternă şi 
cealaltă pentru matematică.  
Durata cumulată a testării a 
fost de 120 de minute, cu o 
pauză de 10 minute între 
cele două secvenţe de 
evaluare.  

Testele au fost realizate de 
către Centrul Naţional de 
Evaluare şi Examinare 
( C N E E ) ,  p e  b a z a 
programelor şcolare în 
vigoare şi conţin sarcini de 
lucru şi stimuli vizuali 
adecvaţi vârstei elevilor.  
Evaluarea lucrărilor se 
realizează la nivelul 
comisiilor judeţene de 
evaluare, dar elevii nu 
p r i m e s c  n o t e  s a u 
calificative.  Răspunsurile 
lor sunt apreciate pe baza 
unor coduri care au ataşaţi 
descriptori de performanţă, 
după modelul testărilor 
internaţionale.  Codurile 
c o r e s p u n z ă t o a r e 
răspunsurilor elevilor sunt 
încărcate pe o platformă 
electronică, în conformitate 
c u  p r e v e d e r i l e 
Metodologiei, cu scopul de 
a  f a c i l i t a  a n a l i z e l e 
ulterioare.  Formatul testelor 
şi al sarcinilor de lucru este 
asemănător cu cel al 

Cătălina Ungureanu, 
elevă în clasa a XII-a la 
Liceul Teoretic „Spiru 
Haret" din Moinești 
(judeŃul Bacău), a 
obŃinut premiul al II-
lea, la a XXVII-a ediŃie 
a  C o n c u r s u l u i 
internaŃional 
de limbă și 
l i t e r a t u r ă 
l a t i n ă 
C e r t a m e n 
Horatianum, 
desfășurat în 
perioada 3 - 5 
mai 2013, în 
l o c a l i t a t e a 
i t a l i a n ă 
Venosa.  

Per formanŃa 
este cu atât mai 
valoroasă, cu cât 
proba, având o 
durată de 6 ore, 
fără pauză, este 
u n a  f o a r t e 
d i f i c i l ă : 
traducerea unui 
text din opera 
poetului latin 
HoraŃiu și rezolvarea unor 
cerinŃe de interpretare 
istorico-literară a pasajului 
tradus într-una dintre 
limbile acceptate de 
comisia de evaluare 
(franceză, engleză sau 
italiană).  Un alt element 
care individual izează 
a cea s t ă  reu ș i t ă  î l 
r ep rez in t ă  număru l 
distincŃiilor, extrem de 
redus comparativ cu 
n u m ă r u l  t o t a l  a l 
c o m p e t i t o r i l o r 
(aproximativ 5% dintre 
elevi obŃin un premiu).  
Rezultatul Cătălinei 

Realităţi şi perspective 

PerformanŃă internaŃionalăPerformanŃă internaŃionalăPerformanŃă internaŃionalăPerformanŃă internaŃională    

Bucuria succesului 

Test pentru 
școala 

românească 
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La Bruxelles, la lucrările Consiliului 
UE Competitivitate - Cercetare şi 
Spa ţ iu ,  ce  reuneş te  mini ş t r i i 
responsabili cu probleme de industrie, 
piaţă internă şi cercetare din statele 
Uniunii Europene s-au stabilit 
principalele elemente de poziţie ale 
Consiliului în vederea negocierii finale, 
prognozată a se 
încheia în cursul 
lunii iunie.   

N e g o c i e r i l e 
C o n s i l i u l u i 
Competitivitate cu 
P a r l a m e n t u l 
E u r o p e a n  î n 
vederea aprobării, 
prin co-decizie, a 
Programului de 
c e r c e t a r e , 
d e z v o l t a r e  ş i 
inovare pentru 
perioada 2014-
2020 - Orizont 
2020, se află într-o 
fază avansată de 
desfăşurare.  În 
conformitate cu mandatul primit, 
România a insistat, alături de celelalte 
State Membre, asupra conservării 
tuturor elementelor care conduc la o 
simplificare a participării.  

În acest context, ministrul delegat 
Mihnea Costoiu a solicitat asigurarea în 
cadrul programului Orizont 2020, a 
unei linii separate de finanţare dedicate 
stimulării excelenţei şi lărgirii nivelului 
de participare la acest program de 
maximă importanţă pentru România.  
Propunerea a fost agreată de Consiliu.  
De asemenea, la propunerea ţării 
noastre, Preşedinţia irlandeză a 
Consiliului a transmis un mesaj politic 
cu privire la necesitatea definirii în 
viitorul apropiat a unui mecanism care 
să asigure valorificarea optimă a 
infrastructurilor mari de cercetare, 
precum laserul ELI-NP, găzduit de 
România.  Astfel, se deschide 
oportunitatea ca Programul Orizont 

2020 să sprijine proiectele de cercetare 
care se vor derula prin ELI-NP, situat pe 
platforma de la Măgurele.  Reuniunea 
Consiliului a inclus şi o dezbatere a 
miniştrilor cercetării cu privire la 
măsurile necesare pentru consolidarea 
cooperării dintre Statele Membre în 
cadrul iniţiativelor de Programare 

Comună, definite la 
nivel european. 
S i m u l t a n  c u 
r e u n i u n e a 
Consi l iu lu i ,  l a 
Bruxe l les  s -au 
d e s f ă ş u r a t  ş i 
lucrările celei de-a 
XV I-a  Ses iun i 
Strategice Europene 
a Consiliului CERN.  
La acest eveniment, 
organizat sub egida 
Comisiei Europene 
şi condus de Robert 
- Jan Smits, Director 
genera l  pent ru 
cercetare şi inovare 
al CE, România a 

fost reprezentată de o delegaţie condusă 
de Tudor Prisecaru, secretar de stat în 
Ministerul Educaţiei Naţionale.   

În cadrul sesiunii a fost prezentat 
raportul Comisiei de validare şi a fost 
adoptată, cu unanimitate de voturi, 
Strategia Europeană de cercetare-
dezvoltare  în domeniul  f izic i i 
particulelor elementare.  

România a susţinut dezvoltarea 
vizibilităţii programelor europene 
d e s t i n a t e  f i z i c i i  p a r t i cu l e lo r , 
consolidarea colaborări i  dintre 
l a b o r a t o a r e l e  i n s t i t u t e l o r  ş i 
universităţilor din ţara noastră şi cele 
europene, destinate studiului fizicii 
particulelor, promovarea unei participări 
europene coordonate în cadrul 
proiectelor europene şi mondiale, 
precum şi încurajarea transferului de 
cunoştinţe către alte discipline, industrie 
şi societate.  

Andrei Bucurescu 
 

Cercetare și învăţămînt 

Institutul de Fizică Atomică de la 
Măgurele, înfiinŃat în anul 1956  

evaluărilor internaţionale 
administrate elevilor de 10-
12 ani - IEA TIMSS şi IEA-
PIRLS.  

Scopul pilotării este acela 
de a verifica procedurile de 
administrare,  s tructura 
testelor şi a caietelor cadrului 
didactic, de a identifica 
punctele tari şi punctele slabe 
ale procesului de evaluare, în 
vederea generalizării.  

Testarea prin Evaluarea 
Naţională la clasa a IV-a 
pentru anul şcolar 2012 - 
2013 nu este un instrument 
de evaluare instituţională şi 
nici de evaluare individuală a 
elevilor, iar rezultatele 
elevilor nu vor fi folosite 
pentru ierarhizarea şcolilor.  
Raportul tehnic rezultat în 
urma evaluării urmărește 
obţinerea unor estimări 
corecte şi eficiente ale 
nivelului cunoştinţelor şi ale 
deprinderilor de bază ale 
elevilor de clasa a IV-a, 
precum şi progresul elevilor 
de-a lungul timpului, prin 
comparaţii cu rezultatele 
obţinute la evaluările 
naţionale anterioare.  

CNEE intenţionează să 
e x t i n d ă  p r o g r a m u l 
evaluărilor naţionale la 
nivelul întregii ţări, pentru a 
putea monitoriza, în mod 
e f i c i e n t ,  s t a n d a r d e l e 
curriculare şi pentru a 
informa în mod sistematic 
atât factorii de decizie, cât şi 
profesioniştii din domeniu cu 
privire la evoluţia acestora.  

Evaluarea Naţională pentru 
clasa a IV-a este organizată şi 
a d mi n i s t r a t ă  c o n f o r m 
prevederilor articolului 74 (3) 
al Legii educaţiei naţionale 
nr.1/2011 şi, respectiv, 
c o n f o r m p r e v e d e r i l o r 
Metodologiei de organizare a 

evaluării competenţelor 

fundamentale la finalul clasei 

a IV-a, aprobată prin 
OMECTS nr.  6584 din 
20.12.2012.  

Ana Grozavu  
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RĂBDAREA – CHEIA  SUCCESULUI 

Familia reprezintă factorul 
principal în îngrijirea şi dezvoltarea 
unui copil cu ADHD. Deși sunt 
implicaţi foarte mulţi  factori, familia 
deţine rolul vital în dezvoltarea sau 
remisia simptomelor. Tulburarea 
hiperchinetică rămâne o tulburare 
dependentă  de mediu (familial şi 
scolar ). Copilul este influenţat de 
mediul familial dar Și influenţează 
relaţiile familiale. In multe familii în 
care există copii cu tulburare 
hiperkinetică există 
riscul de despărţire al 
părinţilor care adaugă 
comportamentul  dificil 
al  copi lului al tor 
probleme  familiale.  

Părinţii sătui de 
c o m p o r t a m e n t u l 
neadecvat al  copilului 
încep să-şi arunce 
acuze  reciproce (I
seamană cu tineI, ..tu 
l-ai educat aşaI, 
numai tu eşti de 
vină ,pentru căI), 
a p a r e  d i s f u n c ţ i a 
f a m i l i a l ă  c a r e 
interacţ ionează cu 
predispoziţia copilului şi amplifică 
simptomele ADHD. Au fost 
efectuate cercetări care au 
demostrat că în multe cazuri 
tulburarea copilului a fost scăzută, 
dar a fost dezvoltată de mediul 
familial care nu a ştiut să 
gestioneze o situaţie ivită, a 
reactionat haotic, iresponsabil  fără 
nici-o finalitate educaţională. 

In urma cercetărilor pe care le-am 
efectuat, în cadrul activităţii pe care 
o desfăşor,având în grupul de lucru, 
copii diagnosticaţi cu ADHD am 
ajuns la concluzii pe care le cred 
foarte bine venite pentru familie, 
cadre didactice şi comunitate. 
Pentru toţi cei care i-am enumerat  
succesul constă în cunoaşterea  şi 
întelegerea copiilor cu ADHD, că tot 
ceea ce fac ei de cele mai multe ori 
nu vor nici ei să facă. 

Astfel, la şcoală : 
Neatenția este o problemă 

reală.Copilul cu ADHD nu poate să 
stea mult timp concentrat asupra 
unei probleme.El se gândeşte 
mereu la altceva.Uită foarte repede 
sarcinile școlare, mai ales, datorită 
faptului că nu poate acorda atenţie 
sporită unei sarcini cu cerințe mai 
multe, aşa cum ar fi de exemplu, 
tema pentru acasă.(Iartă-mă, nu am 
fost atentI., Îmi cer scuze, nu am 

fost atentINu are să se mai 
întâmple I). De multe ori datorită 
neatenției, întreabă acelaşi lucru de 
mai multe ori. Dacă i se răspunde 
cu răbdare copilul va confirma 
întelegerea  sarcinii asupra căreia 
insista. (Bine,..BineI am înţeles ! ). 
Nu poate sta locului să rezolve 
sarcini la fel  ca ceilalţi elevi. Se 
r idică din bancă, răspunde 
neîntrebat, nu se anunţă să 
răspundă,  întreabă lucruri care nu 
au nimic comun cu problemele care 
se discută. Acest fapt demonstrează 
că se gândeşte la alte lucruri care 
au mai multă  sau mai puțină 
relevanţă.Se repede la colegul din 
spate ,îi ia acestuia diferite lucruri 
numai cu intenția vădită de a-l sâcâi. 
Merge să vadă dacă un coleg şi-a 
efectuat corect tema, face afirmaţii 
asupra modului în care un coleg îşi 

rezolvă sarcinile etc. Toate acestea 
le face deşi el dorește să fie un cu 
totul alt copil : 

Și-ar dori să aibă atenția bine 
dezvoltată şi să învețe bine; 

Și-ar dori să înţeleagă totul cu 
mare uşurinţă; 

Și-ar dori să poată cere jutorul 
cadrului didactic şi să  se descurce 
uşor în rezolvarea sarcinilor şcolare; 

Și-ar dori să nu uite, și ceilalţi să 
înţeleagă ca nu face acest lucru 
intenţionat; 

Și-ar dori să înțeleagă totul fară a 
insista asupra unor probleme; 

Și-ar dori să nu fie certat pentru 
ceea ce face în faţa 
colegilor şi prietenilor; 
Și-ar dori să nu fie tratat 
de parcă n-ar fi la fel ca 
toată lumea; 
Și-ar dori să fie înțeles și 
să poată pune întrebări 
fără teama de a fi certat ; 
Dacă toate aceste lucruri 
şi le doreşte la şcoală, 
alte lucruri şi le doreşte 
acasă.  
Acasă, în familie un copil 
cu ADHD iși doreşte să: 
stea liniştit; 
asculte de părinţi şi să 
facă tot ceea ce acestia 

îi cer; 
facă curătenie la locul de joacă, în 

cameră; 
se joace frumos cu fraţii mai mici 

şi mai mari; 

Toate acestea  s-ar întâmpla, 
numai că ei nu ştiu cum să facă 
toate acestea. Părintele care are un 
copil cu ADHD trebuie să ştie că un 
copil care il ignoră, care-l pune în 
situaţii proaste in faţa prietenilor, a 
cunoscuţilor, în magazin, pe stradă, 
la şcoală,  care nu ascultă  de 
nimeni, face numai ceea ce vrea el, 
nu face toate acestea în mod 
intenționat. Părintele trebuie să 
adopte niște strategii  și să se 
ocupe de copil cu atenţie  și cu 
folos. 

Rolul familiei  în îngrijirea 
şi dezvoltarea unui copil  

Comportamentul la 
școală 

Ajutorul părinților 
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familiei. Părinţii trebuie să acorde 
aceeași atenție copiilor, fie ca sunt 
sau nu  afectați . Trebuie apreciate 
reușitele pozitive ale tuturor în 
aceeaşi măsură.Copii i,  f raț i i 
sănătoşi nu trebuie să f ie 
transformaţi în locţiitori ai părinţilor 
pentru copilul cu tulburare şi nici nu 
trebuie învinuiţi permanent pentru 
greselile copilului cu ADHD. Copilul 
cu ADHD se poate simţi foarte bine 
în grup cu fraţii săi şi cu alţi copii 
dacă toți respectă aceleaşi norme şi 
reguli.Orice părinte va trece prin 
multe probleme în încercarea sa de 
a schimba comportamentul copilului 
cu ADHD. Există multe situaţii în 
care părintele ajunge la un stadiu în 
care crede că a epuizat toate 
resursele pe care le-a avut iar 

rezultatele sunt modeste.  
În astfel de situaţii unii părinţi 

măresc ritmul de activităţi cu copilul 
cu tulburări crezând că prin multe 
repetiţii copilul se va schimba. 

O mentalitate greşită  a părinţilor 
care procedează astfel.Copilul 
oboseşte, simptomele se înteţesc, 
copilul reacţioneză la oboseală 
negativ  iar părinţele cuprins de furie 
şi stres este în situaţia de a renunţa 
în totalitate.  

În astfel de situaţii există 
posibilitatea cererii  de sprijin de la 
persoanele specializate, psiholog, 
psihiatru, cadre didactice alţi părinţi 
care au o anumită experienţă în 
astfel de situaţii. 

 Părintele trebuie în astfel de 
situaţii să folosească diferite  
strategii menite să îl ajute să 
depășească problemele. 

 
*  Strategii pentru îmbunătăţirea 

comunicării: 
       - Părintele când vrea să dea o 

sarcină sau o instrucţiune copilului 
cu tulburare trebuie să-l privească 
în ochi atunci când îi rosteşte  
sarcina; 

      -Părintele trebuie să verifice 
dacă copilul a înţeles ceea ce i se 
cere  (,,Spune-mi , ce îţi cer să 
faci ?”) Copilul trebuie să repete 
sarcina  demonstrând că a înţeles; 

      -Părintele trebuie să dea 
indicaţii verbale pentru executarea 
sarcinii una câte una,nu mai multe 
deodată.Copilul trebuie să înţeleagă 
ceea ce are de executat (vreau sa 

te schimbi - aşteaptă 
până ce copilul se 
schimbă -, te speli pe 
mânuţe – așteaptă până 
se spală pe mâini-, te 
aşezi la masă – aşteaptă 
până se aşează la masă, 
s.a.m.d.) ; 
      -Părintele trebuie să-l 
ţină de mână atunci când 
dă sarcini copilului cu 
tulburare.Contactul fizic 
între părinte şi copil îl 
face pe copil să se 
concentreze mai bine 
asupra ceea ce urmează 
să facă; 
      -Părintele trebuie să 

ceară copilui cu ADHD să 
vorbească atunci când execută 
ceva, prezentând, de fapt, paşii pe 
care trebuie să-i parcurgă pentru 
reuşita îndeplinirii sarcinii. Dacă 
copilul nu vorbeste poate interveni 
un factor care să-l facă să se 
găndească la altceva şi să uite paşii 
de rezolvare ; 

     -Părintele trebuie să încurajeze 
cop i lu l  pe  toa tă  per ioada 
desfasurării activităţii verbal şi 
gesticular pentru a creste stima de 
sine copilului şi dorinţei acestuia de 
a finaliza o activitate;  

 
Psiholog  

M. Cârlogea 

 

 

Părintele trebuie să  ştie tot ceea 
ce are copilul bun în el şi să  se 
folosească de calităţile pozitive 
pentru a diminua comportamentele 
negative.Trebuie cultivat talentul 
copi lului,  t rebuie dezvoltate 
aspectele care-l  ajută să 
depăşească  anumite bariere. 
Încurajându-l permanent copilul 
încet,  încet va acorda atenție 
acestor încurajări. Copilul cu ADHD 
trebuie lasat să încerce să-şi 
rezolve sarcinile, chiar dacă de 
multe ori greşeste. Părintele trebuie 
să fie lângă el, să-l ajute , să nu-l 
lase să sufere în situaţii care-i 
provoacă durere.Părintele trebuie 
să ajute copilul să-şi crească stima 
de sine. Acordarea sprijinului 
necondiţionat, comunicarea iubirii 
părinteşti copilului şi 
î n c u r a j a r e a 
deprinderilor pozitive 
au un impact deosebit 
asupra  diminuarii 
simptomelor tulburării. 
Înce t ,  cu  mul tă 
răbdare, începeţi să 
responsabilizaţi copilul, 
d â n d u - i  s a r c i n i 
mărunte care necesită 
un timp scurt pentru 
rezolvare, sau împărţiţi 
o sarcina mare în 
sarcini mici pe care el 
să le poată rezolva fără 
prea mare efort, 
ignoraţi  lucrurile 
mărunte  şi nu întrerupeţi o 
activitate comună cu copilul de 
dragul de a rezolva o problemă 
gospodărească , care poate fi 
amânată. Parintele care este un 
perfecţionist trebuie sa se schimbe 
şi să facă unele compromisuri dacă 
prin aceste compromisuri se pot 
c â ş t i g a  m i c i  s c h i m b ă r i 
comportamentale pozitive ale 
copilului. 

În familia unui copil cu ADHD , o 
altă problemă care necesită o 
atenţie sporită, este relaţia stabilită 
între copilul cu ADHD şi fraţii săi mai 
mici sau mai mari.Părinţii sunt cei 
care trebuie să impună un set de 
reguli şi norme care trebuie 
respectate de catre toți membri 

Implicarea fraților 

Strategii de comunicare 
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Federația „Spiru Haret“  
solicită MEN demararea 

negocierilor privind salarizarea  
Federația Sindicatelor din 

Educație „Spiru Haret“ a solicitat 
ministrului educației naționale, 
Remus Pricopie, să stabilească 
un calendar pentru eleborarea 
unui nou proiect de lege pentru 
salarizarea personalului din 
î n v ă ț ă m â n t  ș i  a  u n u i 
Regulament privind locurile de 
muncă, care să cuprindă 
categoriile de personal, sporurile 
și condițiile de 
acordare.  

„ S o l i c i t ă m 
r e s p e c t a r e a 
p r e v e d e r i l o r 
negociate în 
c a d r u l 
C o n t r a c t u l u i 
Colect iv de 
Muncă Unic la 
Nivel de Sector 
de Activitate 
Î n v ă ţ ă m â n t 
Preuniversitar.    

Potrivit art. 33 
d in acesta, 
până acum 
trebuia să fie 
finalizate proiectul de lege 
pentru salarizarea personalului 
din învăţământ, și regulamentul 
privind locurile de muncă, și 
sporurile. Nu cerem majorări 
salariale începând de mâine. Ne 
dăm seama că si tuaț ia 
finanaciară din România nu 
permite acest lucru, însă vrem 
să stabilim de comun acord un 
plan de acțiune pentru anii 
următori“, a declarat Marius 
Nistor, președinte al FSE „Spiru 
Haret“.  

Menţionăm că sistemul de 
învăţământ se confruntă cu o 
lipsă acută de personal 
nedidactic. Blocarea posturilor 
dar, și salariile foarte mici, sub 

limita subzistenţei, au condus la 
o situaţie care poate oricând să 
ducă la o tragedie. „La ora 
actuală nu cred că mai sunt 
unităţi de învăţământ care să 
respecte normat ivele de 
încadrare pentru personalul 
nedidactic.  

Aceste persoane, care de cele 
mai multe ori sunt trecute cu 
vederea, asigură funcţionarea 

unităţilor de învăţământ. Fără 
acestea, atât cadrele didactice, 
cât și elevii nu și-ar mai putea 
desfășura activitatea în condiții 
decente.  

De aceea, pentru această 
categorie am lansat o petiţie 
colectivă, pe care sperăm să o 
semneze atât angajaţii din 
învăţământ cât, și părinţii. Prin 
această pet iţ ie sol ic ităm 
d e b l o c a r e a  p o s t u r i l o r 
nedidact ice, ș i  didact ice 
auxiliare, modificarea grilei de 
salarizare astfel încât sporul de 
vechime să nu mai fie inclus în 
salariul de încadrare, și plata 
sporurilor de care au beneficiat 

persoanele în cauză până în 
2009.  

Spre exemplu, un îngrijitor care 
lucrează de peste 10 ani în 
sistem a ajuns să aibă același 

salariu ca și cel 
c a r e  s - a 
angajat anul 
acesta, salariu 
c a r e  n u 
depășește 600 
de lei net“, a 
precizat Marius 
Nistor.  
F e d e r a ţ i a 
Sindicatelor din 
Educaţie „Spiru 
Haret“ apără 
i n t e r e s e l e 
e c o n o m i c e , 
soc ia le,  ș i 
p r o f es i o n a le 
a l e 
p e r s o n a lu l u i 

din sistemul educaţional, 
militează pentru un învăţământ 
bazat pe calitate și performanţă, 
susţinut financiar corespunzător 
importanţei sale strategice  și 
recunoașterii importanţei sociale 
a meseriei de dascăl.  

FSE „Spiru Haret“, federaţie 
constituită în urma fuziunii dintre 
FSI „Spiru Haret“ , și FEN, 
reprezintă interesele a peste 
90.000 de membri de sindicat,  s
-a precizat  în comunicatul făcut 
de federație. 

Mihai Răducu 
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Aceasta este cu siguranță întrebarea 
pe care o adresăm cel mai des, cea la 
care trebuie să răspundem aproape 
întotdeauna.  Și numai atît, este și 
întrebarea pe care ne-o punem nouă, 
anali-zîndu-ne pe noi înșine.  

Din ploaia, din rafala acestor de ce-
uri rostite cel mai adesea de către 
copii, în dorința lor nestăvilită de a 
cunoaște, aș piguli cu precizie de cea-
sornicar, cu o pensetă verbală, cîteva .  

DE CE există, bunăoară organizații 
sindicale?  Și DE CE să faci parte 
dintr-una ?  DE CE mulți oameni 
obișnuiți, salariați, o 
iau pur și simplu 
razna după ce 
primesc cea mai 
mică funcție de 
conducere ? DE CE 
apare un abuz ? 
Abuz de încredere 
apoi de putere . . .  
abuz de drept ? 

DE CE tocmai cei 
care trebuie să re-
specte, ei primii să 
respecte legea, nu o 
fac ? Cine dacă nu 
dascălii acestor 
deveniți oameni ai 
legii ar putea fii 
acei PRIMII la care 
făceam trimitere ? 

DE CE să minți și 
să înșeli ? DE CE să poți de unul sin-
gur să te îmbeți fără să îți revii, cu 
înșelătoare PUTERE ? DE CE trebuie 
impus un punct de vedere ce nu poate 
fi susținut ? 

DE CE mulți conduc orice fără să 
poată ? DE CE? 

 Apartenența la o organizație sindi-
cală nu trebuie să devină obligatorie 
sau impusă.  

Tradiția sindicală este pe cale de 
dispariție pentru că, popular se spune, 
ce este mult nu este bun iar ce este 
puțin nu se ajunge.  Adevarul popular 
arată astfel că giganții sindicali nu 
sunt buni, chiar de nimic, iar mărun-
tele organizații în care mai pîlpîie 
spirit sindical nu sunt suficiente. 

Spirit sindical . . .  ce-i spiritual ? 

Înseamnă să pui suflet ? 
Un sindicat puternic trebuie să fie 

unul numeros ? Puterea stă în număr ? 
Cît de mult contează numărul, canti-
tatea ? Poți opune unei cantități o 
calitate ? Se poate ? Legal . . . legea 
recunoaște numărul drept arbitru în 
anumite situații și numește asta 
REPREZENTATIVITATE.   

Este discutabil, însă ținînd cont de 
Lege aspectul a fost tranșat, este scris 
și pecetluit.   

Aspectul acesta legal, greșit înțeles 
chiar de instanțele care îl confirmă, 

face ca sindicatele să își dorească 
mulți membri.  Pentru că așa au greu-
tate la discuții, așa au în spate povara 
celor pe care îi reprezintă.  Acestea 
sînt expresiile pe care le aud.  Nu le 
văd nu le simt, le aud.  

ABUZUL în orice formă s-ar 
prezenta, evoluează.  Începe ca abuz 
de încredere, se sprijină pe 
înșelăciune, pe minciună, păcălește în 
jurul său și așa ajunge mai sus unde 
crescut suficient poate trece la urmă-
torul stadiu, abuzul de putere.  Abu-
zul de putere se sprijină acum pe alt-
ceva . . .  pe frică, pe intimidare, pe 
dispozitii verbale, sînt piloni mai 
puternici, pîrghii de acționare.  Ai 
acum la dispoziție resurse umane și 

materiale. 
Dialogul decizional și consultarea 

sunt deja, în stadiul acesta, inexis-
tente.  Sînt prezente atributele dic-
taturii.  Abuzul de încredere, abuzul 
de putere, sunt simpla și justificata 
consecință a pasivității.   

Pasivitatea, lipsa de acțiune are un 
preț mare, un preț greu.  Medicii spun 
că e mai bine să previi o boală.  Cum 
să previi însă o boală pe care ți-o pro-
voacă alții ? Tu nu participi cînd aleg 
ei boala, o aleg boala asta și tu o 
primești, legal.  Îți este inoculată așa, 

ca la cobai.  
Reziști la ea ? 
Asta ar trebui cel 
puțin să te deran-
jeze, normal ar fi 
să te înfurie.  Dar 
nu este bine să te 
înfurii, îți întun-
ecă mintea.  Și 
fără minte fiind 
poți să accepți să 
fii plătit mai 
prost pentru 
aceeași muncă, 
sau să lucrezi 
șapte ore, sau să 
treci în paza 
instituției pentru 
a fi dat apoi 
afară.  Poți face 
multe prostii cu 

mintea întunecată.  Dacă mintea îți 
este limpede atunci poți să vezi că 
boala nu ajunge la toți angajații, elita 
este ferită.  Nu fiindcă folosește ar-
gintăria pe masă, e demodat.  Este 
ferită fiindcă nu doar produce boala 
asta, o mai și transmite.  Apoi aruncă 
doar praf în ochi, ca să nu vezi, ca să 
nu-i vezi . . . ce fac și cum.  Ferește-te 
de praful . . .  bolii și învață, învață să 
vezi ce se întîmplă în jurul tău.  

 
Mugurel Popescu  

Preşedinte Sindicatul  
Solidaritate Universitară  

Craiova 
  
 

DE CE ?DE CE ?DE CE ?DE CE ?    
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Poșta , de pe meleaguri le 
românești, este cunoscută încă din 
Evul Mediu.  

Cei care au introdus acest sistem 
de comunicaŃie pentru prima dată 
au fost „invadatorii” tătaro-mongoli, 
care, pentru a putea controla un 
teritoriu atât de vast cum era 
Marele Hanat Mongol (cel mai mare 
stat din istorie), aveau nevoie de o 
comunicare rapidă între diferitele 
puncte îndepărtate ale imperiului. 
Viteza comunicării 
depindea, desigur, de 
viteza cailor de olac 
(denumire de origine 
tătară), precum și de 
traseele urmate. Astfel 
că, pe lângă sistemul de 
curierat cu cai de 
schimb, tătarii au avut 
nevoie și de „trasarea” 
căilor de parcurs. 
PuŃină lume știe că 
traseele principalelor 
drumuri din Moldova, 
Muntenia și Oltenia 
datează de atunci. 

Primul document 
privind existenŃa serviciilor poștale 
pe teritoriul Ńării noastre este 
"Hrisovul" dat de domnitorul 
Mircea cel Bătrân, în anul 1399, la 
Giurgiu. Prin acesta, localităŃile erau 
obligate să pună la dispoziŃia 
curierilor domnești mijloace de 
transport, cai și căruŃe pe două roŃi, 
numite olace. La începutul ei, poșta 
cuprindea mai ales serviciul de 
transport al călătorilor și al 
corespondenŃei oficiale a domnilor 
și marilor dregători. 

De menŃionat că, instituŃia 
medievală a Domniei era, ceea ce va 
deveni în epoca modernă instituŃia 
statală. 

În a doua jumătate a secolului al 
XVIII-lea, odată cu reformele ce 
aveau să facă trecerea de la 
feudalism la primele forme de 

Şcoala istoriei  

organizare modernă, domnitorul 
Constantin Mavrocordat stabilește 
ca toŃi curierii să treacă la stat, cu 
toate cheltuielile. S-au construit 
localuri pentru călători și funcŃionari 
- așa numitele hanuri de poștă, 
grajduri pentru cai și s-a acceptat și 
călătoria publicului cu poștalioanele, 
contra unei taxe.  

Odată cu înfiriparea capitalismului, 
s-au găsit afaceriști care să profite 
de serviciile publice ale statului. 

Astfel că, până la RevoluŃia din 1848, 
poștele au fost arendate unor 
particulari, de regulă pentru 
perioade de câte 3 ani. 

După 1850, în orașele de reședinŃă 
administrativă, staŃiile de poștă 
orășenești au fost transformate în 
birouri poștale. În acea perioadă 
existau 30 de curse poștale, cu staŃii 
de poștă, al căror punct nodal era 
Craiova. Din anul 1852 este 
o r g a n i z a t  s e r v i c i u l  d e 
corespondenŃă pentru particulari, 
sub supravegherea Ministerului de 
FinanŃe. 

Între anii 1857-1862 se introduce, 
etapizat, monopolul de stat asupra 
activităŃii de poștă. La 12 noiembrie 
1857, o comisie întrunită la Iași a 
hotărât introducerea timbrelor 
poștale pe teritoriul Moldovei. Au 

fost tipărite cu o presă manuală, 
bucată cu bucată, patru valori ale 
primei emisiuni "Cap de bour", pusă 
în vânzare pe data de 22 iulie 1858. 

Perioada poștei moderne a 
început în 1864, când domnitorul 
Alexandru Ioan Cuza a unit serviciul 
poștal cu cel telegrafic, la care, în 
1893 s-a adăugat și serviciul 
telefonic, luând naștere simbolul 
PTT. 

În anul 1865, s-a organizat serviciul 
de poștă rurală, care 
asigura legătura între 
comune, prin curse 
de factor i .  Se 
înfiinŃează câteva sute 
de circumscripŃii 
rurale, grupate în 
jurul unor oficii 
poștale. 
În anul 1955, a fost 
promulgat Decretul 
nr. 197, prin care era 
stabilit obiectul de 
activitate al ramurii 
d e  p o ș t ă  ș i 
telecomunicaŃii, fiind 
din nou consfinŃit 

monopolul absolut al statului în 
acest domeniu. 

După anul 1989, au avut loc 
p r o f u n d e  t r a n s f o rm ă r i  î n 
administraŃia centrală a statului, 
reflectate în ramura noastră prin 
înfiinŃarea Ministerului Poștelor și 
TelecomunicaŃiilor, denumit ulterior 
Ministerul ComunicaŃiilor. 

La  n i ve l  cen t ra l ,  pen t ru 
conducerea activităŃii operaŃionale, 
a fost creată în luna septembrie 
1 9 9 0  R e g i a  A u t o n o m ă 
"ROMPOSTTELECOM", care a 
funcŃionat până în luna iunie 1991, 
prin această măsură fiind realizată 
separarea între organul de 
reglementare ș i  operatorul 
serviciilor. 

Prin Hotărârea nr. 448 din luna 
iunie 1991, Guvernul României 

Poștalion românesc 
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d i s p u n e  d e s f i i n Ń a r e a  R . A . 
"Romposttelecom" și separarea 
activităŃilor prin înfiinŃarea a patru 
regii autonome, și anume: R.A. 
Poșta Română, R.A. RomTelecom, 
R . A .  R a d i o c o m u n i c a Ń i i  ș i 
I n s p e c t o r a t u l  G e n e r a l  a l 
RadiocomunicaŃiilor. 

După această divizare, care a 
bulversat sistemul de transmisiuni, a 
urmat o lovitură și mai gravă.  

Prin Hotărârea nr. 371 din luna 
iulie 1998, Guvernul 
României a dispus 
transformarea R.A. 
Poșta Română în 
societate comercială, 
c u  d e n u m i r e a 
Compania NaŃională 
"Poșta Română" S.A. 

P r i n  a c e e a ș i 
hotărâre, a fost stabilit 
"Actul constitutiv" al 
C.N. Poșta Română 
S.A..  

Această Hotărâre nu 
a avut doar un rol pur 
administrativ, ci și 
unul juridic foarte 
drastic.  

Practic, Poșta Română trecea din 
domeniul public al statului în 
domeniul privat al statului. Deși 
aparent nu s-ar fi schimbat nimic, 
proprietar fiind tot statul, în 
realitate, aceasta a reprezentat 
„privatizarea” juridică, urmând ca 
statul să se comporte ca orice 
patron privat în privinŃa acŃiunilor 
sale, inclusiv să le înstrăineze, așa 
cum poate să-și vândă activele sau 
să lichideze compania, precum 
oricare altă întreprindere privată. 

Deși compania nu era finanŃată de 
la buget, ci exista din propriile-i 
venituri, ea s-a aflat pe lista de 
monitorizare a F.M.I.-ului, fapt cu 
consecinŃe dramatice pentru 
lucrătorii poștali, care au fost 
nevoiŃi să rămână cu salariile 

„ îngheŃate” mai  mulŃ i  an i .        
Poșta Română în actualitate 

Marile necazuri aveau să vină tot 
d e  l a  F . M . I .  î n  u r m a 
memorandumurilor succesive 
semnate cu troica, începând din mai 
2009. Între condiŃiile impuse prin 
acestea se numără și privatizarea 
Poștei Române.  

Între timp fuseseră impuse alte 
cond iŃ i i  de către Uniunea 
Europeană, precum liberalizarea 

serviciilor poștale, sau sancŃionarea 
de către Consiliul ConcurenŃei a 
Poștei Române „pentru poziŃie 
dominantă pe piaŃă”, ceea ce s-a 
concretizat în aplicarea unei amenzi 
de 24 de milioane de euro (103,3 
milioane lei).  

Prin această amendă dată de statul 
român… statului român, compania a 
ajuns pe pierdere, iar guvernul USL, 
imediat după instalare, a declamat că 
Poșta trebuie să intre în insolvenŃă. 
Pretextul a fost folosit de fapt 
pentru a forŃa sindicatele (oricum, 
destul de docile) să accepte 
concedieri colective.  

S-a început cu desfiinŃarea a o mie 
de locuri de muncă, vizându-se 
personalul tehnic și administrativ. 
Întrucât, prin negocierile purtate cu 

anumiŃi „investitori strategici” 
in teresaŃ i  în ach iz i Ń ionarea 
companiei, numărul de angajaŃi 
trebuia să mai scadă cu încă cel 
puŃin cinci mii de salariaŃi, 
guvernanŃii au așteptat un moment 
favorabil pentru a continua 
concedierile. 

BirocraŃii sindicali, „aranjaŃi” între 
timp în diferite posturi călduŃe, s-au 
făcut că nu acceptă noile concedieri, 
„ameninŃând” cu proteste. Au 

acceptat însă, cu 
lejeritate, o altă inepŃie: 
reducerea salariilor la 
jumătate. Nu direct, 
întrucât nu ar fi fost 
legal, ci prin reducerea 
timpului de lucru la 
jumătate, și implicit a 
veniturilor salariale. 
Întrucât sarcinile de 
serviciu rămâneau 
aceleași ca pentru 
programul de 8 ore, 
rezultă că practic, 
salariaŃii ori vor lucra 8 
ore fiind plătiŃi pentru 
4, ori vor lucra 4 ore 

dar vor îndeplini „norma” la 
jumătate, ceea ce reprezintă practic 
același lucru. Desigur salariaŃii au 
fost total nemulŃumiŃi de ceea ce li s
-a cerut și au existat mai multe 
mitinguri de protest, spontane sau 
organizate, care nu au reprezentat 
decât supape de refulare, poziŃiile 
administraŃiei nefiind afectate 
substanŃial. 

Adică, ori sunt acceptate noile 
condiŃii, ori se va proceda la 
concedieri. Trebuie menŃionat că, în 
condiŃiile penuriei de locuri de 
muncă din România, mai ales în 
mediul rural (unde activează o mare 
parte din lucrătorii poștali), au 
existat și angajaŃi care au acceptat 
înjumătăŃirea salariului. Fenomenul 
demonstrează, pe de o parte, 
disperarea forŃei 

Imaginea istorică a Palatului Poștei 

(continuare în pag  12) 

Poşta Română în pragul privatizării 
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de muncă din România, aflată practic în imposibilitatea 
de a găsi un loc de muncă, precum și, pe de altă parte, 
impotenŃa conducerilor sindicale birocratizate în 
rezolvarea problemelor salariaŃilor. 

Toate demersurile guvernamentale sunt făcute în 
scopul de a vinde cât mai ușor Poșta Română, în 
totalitate sau parŃial, cerinŃă a Troicii (Uniunea 
Europeană, F.M.I, Banca Mondială), impusă prin 
memorandumurile semnate cu guvernele succesive ale 
României din ultimii ani. 

Procesul de privatizare a fost demarat 
Dosarul de participare la licitaŃia pentru preluarea a 

51% din Compania NaŃională Poșta Română (CNPR) 
costă 50.000 de euro și a fost pus în vânzare de luni, 
potrivit anunŃului CNPR, publicat în presa locală și 
internaŃională. 

Poșta Română are o reŃea teritorială de aproximativ 
7.100 de oficii poștale și peste 32.000 de angajaŃi. 
Statul deŃine 75% din acŃiuni la Poșta Română, în timp 
ce restul de 25% este deŃinut de Fondul Proprietatea. 

Minerii protestează… Ciurel turbează 
La sfîrșitul lunii mai circa 3000 de 

mineri din cadrul FederaŃiei NaŃio-
nale Mine Energie (FNME), federa-
Ńie ce este condusă de către Marin 
Condescu, au ieșit în stradă, la Târ-
gu Jiu, pentru a protesta împotriva 
deciziei luate de către managerul 
privat al Complexului Energetic 
Oltenia, LaurenŃiu Ciurel, de a re-
duce începând cu 1 iunie săptămâ-
na de lucru de la 5 la 4 zile, cu re-
ducerea proporŃională a salariului, 
minerii pierzând astfel aproximativ 
25% din leafă.  

Pretextul folosit pentru a face 
aceste reduceri salariale de fapt, a 
fost acela că există cărbune pe stoc 
iar cererea de energie este una 
foarte redusă. De asemenea Lau-
renŃiu Ciurel a mai motivat că a 
luat această decizie pentru „a salva 
locurile de muncă”, „pentru a nu 
privatiza CEO” și că această decizie 
este una temporară. 

Văzând însă că minerii sunt 
hotărâŃi să iasă în stradă pentru a 
își apăra un drept al lor, acest 
Ciurel, precum un vașnic vătășel, a 
trecut la ameninŃări directe la 

adresa minerilor.  
Astfel, acesta a declarat public, 

precum un satrap, că minerii care 
vor îndrăzni să participe la mitingul 
organizat de către FNME vor fi 
trecuŃi în capul listei de concedieri. 
Acesta, precum un veritabil mafiot, 
a declarat după miting: 

„Deocamdată nu avem în vedere 
disponibilizări dar atunci când va fi 
nevoie să facem concedieri o să 
Ńinem și noi minte”.  De asemenea, 
tot acest politruc parașutat tocmai 
din Australia la conducerea CEO 
de către actuala putere politică și 
vopsit în manager privat, a mai 
declarat că directorii exploatărilor 
miniere care au aprobat cererile de 
concediu depuse de mineri pentru 
a putea merge la acest miting vor fi 
demiși. Un exemplu în acest sens 
este directorul de la EM Peșteana 

care a aprobat 300 de astfel de 
cereri și care, la momentul 
redactării acestui material, se află 
pe punctul de a fi demis în mod 
abuziv, spunem noi. 

Coborât printre protestatari, 
Ciurel a dat bir cu fugiŃii după 
câteva minute, evitând o 
confruntare cu aceștia.  

LaurenŃiu Ciurel a fost uns 
manager privat la Complexul 
Energetic Oltenia de către Victor 
Ponta ca urmare a acordului 
încheiat de către Guvern cu Troica 
(FMI-UE-BCE) care prevedea 
numirea de directori privaŃi la 
principale întreprinderi aflate încă 
în posesia statului român.  

Pe lângă revendicările de ordin 
salarial, protestatarii au mai cerut 
și demisia lui Alexandru Ciurel. De 
asemenea s-a scandat „Grevă 
generală!”.  Au mai fost scandări și 
împotriva baronului de Gorj, 
președintele Consiliului JudeŃean, 
Ion Călinoiu. 

Costi Chivulescu 

O instituţie multiseculară... (continuare din pag  11) Pentru participarea la procesul de selecŃie, cei 
interesaŃi trebuie să depună până în data de 11 aprilie 
documentele de participare, inclusiv pe cele care atestă 
îndeplinirea criteriilor de precalificare și garanŃia de 
participare în valoare de 9.480.866 lei sau echivalentul 
acestei sume în euro, la cursul de schimb BNR. 

Conform anunŃului publicat pe 25 februarie 2013, 
investitorii interesaŃi de privatizarea Poștei Române 
"trebuie să furnizeze dovada pertinentă și concludentă 
a disponibilităŃii resurselor financiare din surse proprii 
sau împrumutate pentru un aport de capital în numerar 
în companie de minimum 150 de milioane euro". 

Nici un guvernant nu se gândește la soarta miilor de 
poștași concediaŃi, la calitatea inferioară a serviciilor ce 
va fi oferită ca urmare a diminuării personalului, a 
distanŃelor mai mari ce trebuie străbătute și/sau a 
tarifelor poștale ce vor exploda în urma privatizării. 

Noroc, că s-a inventat poșta electronică, altfel am fi 
nevoiŃi să punem „capete de bou” pe plicuri când le 
expediem. 

Marian Tudor 
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SCOATEȚI DIN GROAPĂ - COMPANIA DE APĂ ! 

           Acţiune civică 

A P E L 
pentru mobilizarea salariaţilor 
din Compania de Apă Oltenia, 
împotriva neregulilor făcute de 

conducerea Companiei în 
înţelegere cu liderii Sindicatului 
Liber Apă-Canal, ceea ce duce la 
concedieri şi diminuări de salarii 
Disponibilizarea 

personalului şi 
micşorarea salariilor 
discutate în luna martie 
2013, de către 
conducerea companiei şi 
liderii sindicatului 
constituie o ilegalitate şi 
un abuz, şi susţinem 
aceasta prin următoarele: 

1. Pretinsa diminuare a 
veniturilor Companiei de 
Apă Oltenia susţinută de 
conducere pentru 
justificarea reducerii 
salariilor, pentru 
reducerea salariilor şi 
disponibilizări este, de 
fapt, o încercare de justificare a 
incompetenţei în conducere şi o 
intenţie de a acoperi abuzurile 
conducerii anterioare. 

2. În prezent conducerea 
companiei a stabilit abuziv, 
împreună cu liderii sindicatului apă 
canal – care nu reprezintă interesele 
tuturor salariaţilor - criterii de 
concediere colectivă care 
defavorizează unele categorii de 
angajaţi şi grile de salarii 
discriminatorii astfel: 
•S-a hotărât concedierea forţată a 

peste 200 de angajaţi, obligându-i 
să iasă la pensie anticipată. Ţinând 
cont că la vârstă înaintată sunt 

unele probleme, este discriminată 
evident această categorie de 
angajaţi. Legea pensiilor, prevede 
clar că ieşirea la pensie anticipată, 
se face benevol şi nu obligatoriu 
cum a stabilit directorul şi liderul 
de sindicat, abuzul concedierilor 
fiind evident. 

•Lipsa indexărilor salariilor şi a 
legilor în vigoare este un alt abuz. 
• Micşorarea salariilor în luna 

august 2012, pretinzându-se că se 
scot sporurile din salarii, au înşelat 
toţi angajaţii să semneze 
comunicările cu salariile micşorate, 
pe motiv, că acestea se vor aplica 
separat la salariu. Această 
micşorare a salariului este un abuz 
din partea conducerii, deoarece 
salariul era un bun câştigat şi a fost 
luat fără a avea bază legală. 
•Micşorarea salariilor prin 

stabilirea inferioară a grilei de 
salarizare, în cadrul secţiei canal, 
prin hotărârile luate în 2013 ale 

conducerii şi liderilor de sindicat, 
reprezintă un alt abuz, care va intra 
în vigoare după semnarea noului 
contract colectiv de muncă, luându-
se, de asemenea, un bun câştigat 
anterior. În acest fel nu s-a 
respectat contractul colectiv de 
ramură, legea salarizării şi nici 

contractul colectiv de 
muncă al companiei. 
•Scoaterea sporurilor 
de canal de condiţii 
deosebite şi 
degradante din salariu 
reprezintă cea mai 
mare sfidare şi 
desconsiderare a 
angajaţilor, alături de 
micşorarea salariului, 
în comparaţie cu 
ceilalţi salariaţi de la 
birouri, discriminarea 
atingând cote 
alarmante. Contractul 
Colectiv de Muncă 
unic pe ramură şi 

Contractul Colectiv de Muncă al 
Companiei la art. 12 alin. 1 prevăd 
aceste sporuri care au fost scoase 
abuziv în urma discuţiilor dintre 
conducere şi sindicat. 
•Numărul salariaţilor secţiei canal 

este stabilit după norme 
republicane şi este justificat tehnic 
şi economic, iar al salariaţilor 
TESA şi auxiliari nu au justificare 
legală. Repartizarea salariaţilor este 
abuzivă şi nelegală. 
•Ameninţările directorului cu 

insolvabilitatea companiei sunt 
gratuite şi fără bază legală şi 
justificare economică, referatul 

Un număr de 118 angajaţi ai Companiei de Apă Oltenia, din Craiova, au fost concediați în perioada 11 aprilie - 
15 mai 2013.  

Potrivit unui comunicat emis de conducere  :"Măsura concedierii colective a fost dispusă de către Consiliul de 
Administraţie în urma analizelor privind situaţia economico-financiară a Companiei. Conform celor două rapoarte 
de audit ale Primăriei Municipiului Craiova privind activitatea economico financiară şi cheltuielile de personal din 
perioadele 6 - 21 august 2012 şi 1 - 3 aprilie 2013, a reieşit o pondere a cheltuielilor cu personalul mai mare 
decât nivelul care permite o funcţionare economică eficientă a Companiei", se arată în comunicat. 

Reacția unor salariați a fost însă de condamnare a deciziei conducerii, adoptată cu sprijinul sindicatului. 
Redacția 

(continuare în pagina 14) 



pierderilor companiei fiind praf 
aruncat în ochii angajaţilor, 
deoarece trebuie cerută o expertiză 
economică de specialitate, care 
trebuie sa stabilească realitatea celor 
afirmate în referat şi stabilirea 
cauzelor, care conduc la pierderi, 
inclusiv din fondul ISPA. 
•Fondul de salarii este mare, din 

cauza celor 200 de salariaţi, pe care i
-a angajat conducerea anterioară cu 
salarii mari pe funcţii bine plătite. 
•Externalizarea pazei regiei a dus 

la dublarea cheltuielilor cu aceasta şi 
reducerea salariilor cu circa o 
treime, la salariul primit de angajat.  

În expertiză trebuie evidenţiate pe 
capitole, în funcţie de activităţi toate 
pierderile şi apoi stabilite priorităţi 
de rezolvare a acestora şi luarea 
măsur i lor  l ega le  împot r iva 
vinovaţilor. Expertiza este singura 
care poate stabili cauzele pierderilor 
şi apoi rezolva din punct tehnic şi 
financiar, problemele care produc 
pierderile. 

Directorul prin ameninţarea cu 
insolvabilitatea doreşte: 

- să închidă gura celor pe care îi 
disponibilizează şi să pregătească 
angajaţii care rămân până la o 
eventuală falimentare a companiei. 

- să închidă gura celor care doresc 
sporurile legale, salarii mai mari sau 
chiar pe cele actuale. 

- să acopere neregulile şi 
ilegalităţile făcute de conducerile 
anterioare, inclusiv începerea 
anchetelor împotriva acestora. 

- să acopere incapacitatea 
conducerii de a rezolva problemele 
şi să acopere cauzele care produc 
pierderile. 

- să poată mai târziu chiar să 
falimenteze compania în scopuri 
meschine de vânzare a companiei. 

3. Ţinând cont de cele de mai sus, 
privitor la realitatea faptelor din 
companie, solicităm următoarele: 
•E x p e r t i z a r e a  e c o n o mi c o -

financiară de specialitate, care să 
stabilească şi cauzele reale ale 
pierderilor pe activităţi de producţie 

şi luarea măsurilor legale împotriva 
vinovaţilor.            .                             
•Declararea ilegală a hotărârilor 

luate de conducere şi liderii 
sindicatului apă canal, privind 
concedierile şi salarizarea, deoarece 
nu respectă legile în vigoare, Codul 
Munc i i ,  Legea  Sa la r i ză r i i , 
Contractul Colectiv de Muncă, unic 
la nivelul ramurii de gospodărie 
comunală, CCM Companie. 

Întrucât, Sindicatul nu a fost 
consultat pentru a hotărî în legătură 
cu problemele sesizate mai sus, 
liderii acestuia nu au reprezentat 
interesele membrilor în faţa 
conducerii, neavând niciun mandat 
al Adunării Generale, la stabilirea 
salariilor şi concedierilor colective, 
considerăm necesară convocarea 
Adunării Generală a salariaţilor.  

Mai mult decât atât, liderul 
Sindicatului, refuză orice propunere 
a membrilor săi şi, prin acţiuni de 
intimidare, transmite ameninţările 
conducerii către salariaţi, iar pe de 
altă parte manifestă lipsă de 
susţinere a intereselor angajaţilor în 
faţa conducerii. 

Având în vedere, că mai mulţi 
reprezentanţi ai angajaţilor la 
şedinţele cu conducerea, nu au fost 
de acord cu propunerile conducerii, 
în  t impul  şedin ţe lo r ,  un i i  
pronunţându-se împotrivă, iar alţii 
prezentându-şi demisia din funcţia 
de reprezentant al salariaţilor, ceea 
ce pune în dubiu buna şi adevărata 
intenţie a liderului de sindicat la 
negocierile parţiale care au avut loc, 
deci, şi legalitatea acestora. 

Solicităm anularea hotărârilor luate 
până în prezent de conducere şi 
liderul sindicatului privind stabilirea 
salariilor şi concedierilor. 

Solicităm convocarea Adunării 
Generale în vederea dezbaterii şi 
hotărârii căilor de urmat şi 
conferirea mandatului respectiv 
reprezentanţilor la negocierile cu 
administraţia. Nerespectarea acestui 
mandat constituind suport legal 
pentru destituirea reprezentanţilor 
sindicali. 

Ilie ROTARU  
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Acţiune civică 

 
Serviciile de apă, canal, salubritate 

s-au scumpit in România în ultimii 21 
de ani de 37,134 ori, iar în ultimii 10 
ani, perioadă în care serviciile s-au 
privatizat într-o mare masură,   

constatăm că acestea continuă să 
fie pe primul loc în topul scumpirilor, 
prețul lor crescand  de 7 ori în ultimii 
10 ani.  

Ritmul de creștere se atenuează în 
acești ultimi zece ani, dar prețurile 
continuă să crească chiar în condițiile 
în care multe companii au fost 
privatizate. Privatizarile au început 
dupa anul 2000, iar în prezent înca 
se discuta vânzarea unor pachete 
minoritare sau privatizarea totală.  

Directivele UE privind apa sunt 
considerate foarte avansate pentru 
asigurarea calitații apei potabile, si a 
folosirii apei ca resursă naturala într-
un mod cat mai judicios, dar ele 
presupun de asemenea liberalizarea 
pietei serviciilor de alimentare cu apa.  

Este de aceea foarte important ca 
în aceeasi masura cu implementarea 
Directivelor apei, serviciile esențiale 
de aprovizionare cu apa să 
primeasca statutul de servicii de 
interes public, pentru a se garanta 
prioritatea drepturilor omului si 
drepturilor sociale ale cetateanului, 
înaintea intereselor de piata.  

Operatorii publici si privați din 
domeniul alimentarii cu apa trebuie 
supusi unor reglementari stricte din 
partea organismelor responsabile, 
pentru asigurarea transparentei si a 
participarii cetatenilor, iar instituțiile 
financiare internaționale, inclusiv 
Comisia Europeana  nu trebuie să 
mai  cond i ț ioneze f inanta rea 
investițiilor de acțiuni de liberalizare si 
privatizare. 

Fundatia Eurodemocrația  a 
propus petiția europeana “Apa – un 
drept al omului”.  

Prin petiție se  solicita Uniunii 
Europene să garanteze acest drept 
prin promovarea serviciilor de 
alimentare cu apa si salubrizare ca 
servicii publice esențiale.   

 
Aceste date au fost publicate de 

Institutul de Economie Socială 

Documentar 

Privatizarea apei  
aduce scumpiri 



Românilor le sună rău, în urechi și 
conștiinŃă, cuvântul regiune.  

Pentru noi cuvântul regiune 
înseamnă: DIVIZIUNE. Adică ne 
d i v idem,  ne împăr Ń im ,  ne 
regionalizăm, ne separăm. 

Am fost  secole dominaŃ i 
economic și politic tocmai datorită 
divizării în regiuni. Trei imperii ne-
au călărit cum au dorit, ne-au furat 
copii, ne-au furat aurul, ne-au ucis 
orice tentativă de independenŃă, 
punându-ne 
d o m n i 
aserviŃi, sau 
p u n â n d 
străini în 
frunte ca să 
ne jupuiască 
fără milă. 
T o a t e 
a c e s t e 
secole se 
datorează și 
divizării în 
regiuni. 

Orice nume de regiune a apărut 
ca urmare a unei divizări, a unei 
cuceriri, a ocupaŃiei. Moldova, 
Transilvania și łara Românească. 
Toate sunt nume de regiuni, cărora 
trebuia să li se dea un nume.  

În anul 1950, prin legea 5, se 
dispune pe model soviet ic 
„raionarea administrativ-economică 
a teritoriului Republicii Populare 
Române” ad ică ,  împărŃ i rea 
teritoriului Ńării în  regiuni și 
raioane.  

În 1968, prin Legea 3 din 1968, 
votată de Marea Adunare NaŃională 
în februarie, s-a revenit la tradiŃia 
judeŃelor.  

Azi există argumente de ordin 
administrativ, nu există argumente 
în favoarea eficientizării pentru că 
un proces administrat iv se 
eficientizează nu prin forma 
administrării, ci prin fondul 
administrării. Dacă nu potolim 
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Acţiune civică 

entuziasmul hoŃilor în forma actuală 
cum vom potoli entuziasmul 
a c e s t o r a  c â n d  com p l i c ăm 
mecanismul făcând mai greoaie 
verificarea administrării bugetelor? 

Nici argumentul că unele regiuni 
sunt mai prospere și ar avea nevoie 
să își Ńină banii în ograda proprie, nu 
este un argument solid, pentru că 
oricum ar face regiunile ele vor 
conŃine de la sărăcie lucie la sat 
până la bogăŃie maximă la oraș, de 

la proletarul 
cu loc de 
muncă – 
c ă r u i a 
salariul nu-i 
asigură nici 
m ă c a r 
acoperirea 
cheltuielilor 
m ă r u n t e 
aduse de 
utilităŃi – 
până la 
b u r gh e zu l 

îmbuibat.  
Conform datelor INS privind 

economia judeŃelor care intră în 
componenŃa regiunilor, așa cum se 
prefigurează ele, e cert că nu vor 
exista regiuni semnificativ mai 
bogate, ci doar relativ mai bogate. 

În concluzie, pentru că regiunea 
pentru români este sinonimă cu 
România ocupată, pentru că o 
Românie divizată pe regiuni e doar 
în interesul stăpânitorilor adepŃi ai 
principiului „DIVIDE ET IMPERA”, 
pentru că regionalizarea nu are nici 
o justificare în plan economic, noi, 
dorim ca regionalizarea României să 
se facă intr-o singură regiune, 
ROMÂNIA, așadar: 

S Ă  „ R E G I O N A L I Z Ă M ” 
ROMÂNIA ÎNTR-O SINGURA 
REGIUNE: ROMÂNIA! 

 
Dan Rotariu  

  

Avem nevoie de regiuni ? 
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Lumea şcolii – Şcoala lumii 

Cercetare pentru sănătate 

C 
uba a dezvoltat deja patru vaccinuri contra diferitelor 
tipuri de cancer și aceasta este fără îndoială o veste 

importantă pentru omenire, dacă ținem cont că, după datele 
Organizației Mondiale a Sănătății, anual mor în lume din cauza 
acestei boli circa 8 milioane de persoane.  Totuși, marile trusturi 
media internaționale au ignorat aproape total acest fapt.  

În anul 2012, Cuba  a omologat primul vaccin terapeutic 
contra cancerului de plămân la nivel mondial, CIMAVAX-EGF, 
iar în ianuarie 2013 a fost programat al doilea, denumit 
RACOTUMOMAB.  Testele clinice din 86 de țări demonstrează 
că aceste vaccinuri, deși nu vindecă boala, obțin reducerea 
tumorilor și permit o stabilizare, mărind speranța de viață.  

Centrul de Imunologie Moleculară de la Havana, aparținând 
statului cubanez, este creatorul acestor vaccinuri.  Deja din 
1985 a fost creat vaccinul contra meningitei B, unic în lume, iar 
mai târziu altele, ca cele care combat hepatita B sau denghe.  
De asemenea,  se fac cercetări de mulți ani pentru a crea un 
vaccin contra HIV-SIDA.  Alt centru de stat cubanez, 
laboratoarele LABIOFAM, dezvoltă medicamente homeopatice 
inclusiv contra cancerului.  Este cazul medicamentului denumit 
VIDATOX, elaborat pe baza veninului de scorpion albastru.  

Cuba exportă aceste produse în 26 de țări și participă la 
societăți mixte în China, Canada și Spania.  Toate acestea 
sparg complet un stereotip foarte răspândit, menținut și de 
tăcerea mediatică în jurul progreselor Cubei și a altor țări din 
Sud: că cercetarea științifică de avangardă s-ar realiza numai în 
țări așa numite ”dezvoltate”.  

Neîndoielnic, statul cubanez obține un cîștig economic din 
comercializarea acestor produse farmaceutice.  Totuși filozofia 
sa de cercetare și comercializare e la antipozii practicilor 
comerciale ale marii industrii farmaceutice.  

Laureatul Premiului Nobel pentru Medicină, Richard J.  
Roberts, denunța recent companiile farmaceutice ce își 
orientează cercetările nu pentru vindecarea bolilor, ci pentru 
dezvoltarea  de produse doar de calmare a durerilor cronice, 
mult mai rentabile economic.  Și semnala că bolile specifice 
țărilor foarte sărace - din cauza  slabei rentabilități - pur și 
simplu nu se cercetează.  De aceea, 90% din bugetul pentru 
cercetări este destinat pentru 10% din populația lumii.  

Sănătatea înaintea profitului ! 
Industria publică medico-farmaceutică din Cuba, chiar dacă 

este una din principalele surse de devize pentru țară, se 
conduce după principii radical opuse.  

În primul rând, cercetările se îndreaptă, în bună parte, spre 
dezvoltarea de vaccinuri care evită boli și în consecință 
diminuează cheltuielile populației cu medicamente.  Într-un 
articol din prestigioasa revistă Science, cercetătorii de la 
Universitatea Stanford (California), Paul Drain și Michele Barry 
asigură că Cuba obține indici mai buni de sănătate decât 
S.U.A. cheltuind de douăzeci de ori mai puțin.  Motivul: absența 
– în modelul cubanez – a presiunilor și a stimulilor comerciali 
din partea farmaciilor și o strategie de succes în educația de 
prevenție a populației.   

De asemenea, terapiile naturale și tradiționale – ca medicina  
verde, acupunctura, hipnoza și multe altele - practici prea puțin 
rentabile pentru fabricanții de medicamente - sunt integrate de 
mulți ani în sistemul de sănătate publică gratuit din Insulă.  

Pe de altă parte, în Cuba medicamentele sunt distribuite, în 
primul rând, în rețeaua spitalicească publică națională, în mod 
gratuit sau  înalt subvenționate, tocmai pentru că se obțin 
venituri în monedă convertibilă din exporturi.  

Industria farmaceutică cubaneză alocă un buget insignifiant 
pentru cheltuieli publicitare, dar care, în cazul multinaționalelor,  

este mai mare chiar decât cel investit în cercetări.  
În fine, Cuba impulsionează producția de medicamente 

generice pe care le pune la dispoziția altor țări sărace  și O. 
M. S. , la un preț mult inferior celui  cerut de  marile companii 
mondiale.  

Dar aceste acorduri, străine de legile pieții,  generează 
puternice presiuni din partea industriei farmaceutice.  

Recent, Ecuadorul anunța că a cumpărat din Cuba  un 
număr important de medicamente, în regim de ”reciprocitate” 
în schimbul unor burse pentru studenții ecuadorieni în Insulă 
și pentru sprijinul specialiștilor cubanezi în programul 
”Manuela Espejo” pentru persoane cu handicap.  Protestele 
Asociației Laboratorelor Farmaceutice Ecuadoriene s-au 
transformat imediat într-o campanie mediatică, răspândind 
mesajul unei presupuse calități slabe a medicamentelor 
cubaneze.  

Pe de altă parte, numeroși analiști văd în spatele loviturii de 
stat din Honduras, din anul 2009, marea industrie 
farmaceutică internațională, pentru că guvernul Manuel 
Zelaya, în cadrul acordului ALBA, voia să substituie importul 
de medicamente de la multinaționale  cu medicamente 
generice cubaneze.  

Blocada SUA contra Cubei impune importante obstacole în 
calea comercializării pe plan internațional a produselor 
farmaceutice cubaneze, dar aduce și prejudicii cetățenilor din 
SUA.   De exemplu,  cele 80 000 de persoane diabetice care 
suferă în această țară, în fiecare an, amputări ale degetelor 
de la picioare, nu pot avea acces la vaccinul cubanez 
Heperprot P, care evită tocmai amputările.  

Laureatul Premiului Nobel pentru Chimie, Peter Agre, 
afirma recent: ”Cuba este un minunat exemplu de cum se pot 
integra cunoașterea și cercetarea științifică”.  Irina Bokova, 
director general al UNESCO, spunea că se simte ”foarte 
impresionată” de progresele științifice ale Cubei și a exprimat 
voința acestei organizații a O. N. U.  de a le promova în restul 
lumii.  Urmează întrebarea inevitabilă: va avea colaborarea 
absolut necesară a marilor  trusturi media internaționale 
pentru a răspândi aceste progrese ?  

 
Jose Manzaneda, Cubainformación 

Traducerea şi adaptarea, Emilia Velcescu 

        

Havana 


